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سیاسی

برخلاف کشــورهای نوظهور 
و پیشــرو در عرصــه برنامه ریزی و 
توســعه که برنامه ریزی توســعه ای 
مســئله  محور، کیفی، دانــش  بنیان، 
تخصصی، بلندمدت، محیط زیســت  
محور و برون گرا )با هدف بهره گیری 
از ظرفیت های بین المللی( دارند، نظام 
برنامه ریزی ایران کلی، کمی، عمومی، میان مدت )پنج ساله( درون گرا و بدون 
توجه به ملاحظات زیســت محیطی و توانمندی های علمی تدوین می شود و 
همین عامل زمینه ناکامی برنامه های توسعه به ویژه سه برنامه اخیر شده است.

درحالی که برنامه هفتم توسعه هنوز به تصویب نرسیده و به اعتبار دقیق تر 
به قانون تبدیل نشــده اســت، بودجه سال ۱۴۰۳ که باید بر مبنای برنامه هفتم 
توســعه تدوین می شد و به عبارت دیگر به اولین سند اجرائی برنامه پنج ساله 

هفتم تبدیل می شد، مراحل نهایی تصویب را می گذراند. 
 سخنگوی شورای نگهبان اخیرا یکی از دلایل سه گانه رد مصوبه مجلس 
در خصوص بودجه ســال ۱۴۰۳ را ارجاع چند باره نمایندگان مجلس در متن 
به قانون برنامه هفتم توسعه اعلام کرد؛ برنامه ای که هنوز به قانون تبدیل نشده 
اســت . نمایندگان مجلس نیز در راســتای رفع این ایراد مهم شورای نگهبان، 
عبارت »سیاست های کلی برنامه هفتم« را جایگزین »قانون برنامه هفتم« برای 
جلب نظر شورای نگهبان کرده اند تا فعلا سند بودجه ۱۴۰۳ به تصویب برسد.

در این باره ذکر چند نکته ضروری است:
 ۱- اینکه سازمان برنامه و بودجه از یک  سو و نمایندگان مجلس و مهم تر از 
آن کمیسیون های تخصصی مانند برنامه و بودجه و تلفیق بودجه و نهادهایی مانند 
تطبیق قوانین از سوی دیگر به چنین امر مهمی توجه نکرده اند و در جای جای 
متن لایحه بودجه به لایحه ای که هنوز به تصویب نرسیده )برنامه هفتم توسعه(، 
ارجاع داده می شود، یک ایراد ظریف و در عین حال مهم است که نشان می دهد 
مهم ترین نهادهای سیاســت گذار در کشور به اصول و سازوکارهای تدوین و 

تصویب قوانین و مقررات واقف نیستند. 
 شــاید به همین دلیل اســت که به طور خاص لایحه برنامه هفتم توسعه 
و همچنین لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳ به طور رسمی و غیررسمی در یک سال 
اخیــر چند بار بیــن دولت و مجلس برای اصلاح و رعایــت اصول و قواعد 
سیاســت گذاری و قانون گذاری ردوبدل شــد. این مسائل که عموما به مسائل 
شکل و بدیهی در فرایند تدوین و تصویب قوانین مربوط می شود، پیام خوبی 

برای جامعه و نظام اقتصادی کشور ندارد.
 2- امــا ایــن ماجرا واقعیــت تلخ دیگری را حکایت می کند. ســاختار 
برنامه ریزی توســعه ای در ایران در گذشته قرار دارد و این ساختار همچنان به 

تدوین برنامه های پنج ساله به شکل سنتی و از رده خارج وابسته است.
 برخلاف کشورهای نوظهور و پیشرو در عرصه برنامه ریزی و توسعه که 
برنامه ریزی توســعه ای مسئله محور، کیفی، دانش بنیان، تخصصی، بلندمدت، 
محیط زیست محور و برون گرا )با هدف بهره گیری از ظرفیت های بین المللی( 
دارنــد، نظام برنامه ریزی ایــران کلی، کمی، عمومی، میان مدت )پنج ســاله( 
درون گرا و بدون توجه به ملاحظات زیســت محیطی و توانمندی های علمی 
تدوین می شود و همین عامل زمینه ناکامی برنامه های توسعه به ویژه سه برنامه 

اخیر شده است.
 ۳- فارغ از این فرایند برنامه ریزی توســعه با فرض مفید بودن ساختار و 
روند فعلی نیز قابل بررسی و توجه است . دوره زمانی برنامه ششم توسعه ایران، 
اســفند ۱۴۰۰ به پایان رســید . طبق قاعده برنامه هفتم توسعه باید از فروردین 

۱۴۰۱ به مرحله اجرا در می آمد .
 برای این کار لایحه برنامه هفتم می بایســت تا خرداد ۱۴۰۰ تصویب و 
به قانون تبدیل می شد تا قانون بودجه ۱۴۰۱ بر مبنای برنامه هفتم تدوین و به 
تصویب مجلس می رسید. اما نه  تنها این اتفاق روی نداد، برنامه ششم برای این 
دو سال تمدید شد و عملا کشور برای دو سال متوالی بدون برنامه باقی ماند . 

 به نظر می رسد این زمان با توجه به عدم تصویب نهایی برنامه هفتم و تبدیل 
آن به قانون در سال جاری، به سه سال تبدیل شود که امر بی سابقه ای در تاریخ 
برنامه ریزی در جهان باشد. لایحه برنامه هفتم با تأخیری 2/5 ساله اردیبهشت 
۱۴۰2 از ســوی دولت به مجلس رفت که بلافاصله مجلس آن را به دولت به 
دلیل ناقص بودن و مطول بودن برگرداند و بعد از دو ماه دولت مجدد این لایحه 
را با اصلاحاتی به مجلس فرســتاد و مجلس با وجود درگیربودن نمایندگان با 
انتخابات اسفندماه، اواسط آذرماه آن را تصویب و برای نهایی شدن به شورای 
نگهبان ارســال کرد.  شــورای نگهبان نیز اواخر دی ماه این لایحه را برای رفع 
ایرادات آن به مجلس برگرداند. در ادامه در اولویت  بودن بررســی و تصویب 
ســند بودجه ۱۴۰۳ در مجلس، روند اصلاح و رفع ایرادات شورای نگهبان در 
مجلس به تأخیر افتاد و باعث شــد که بررســی و تصویب بودجه ۱۴۰۳ بدون 

تصویب سند بالادستی آن یعنی برنامه هفتم انجام شود.
۴- این حکایت نشــان از آن دارد که برنامه ریزی توسعه ای حتی به شکل 
ناقص و ناکارآمد آن هم در اولویت نظام تصمیم گیری و سیاست گذاری کشور 

نیست . 
 به عبارت دیگر توسعه، جبران عقب ماندگی های گذشته بر مدار برنامه و 
حرکت کشور بر مبنای نقشه راه مشخص، با وجود همه مشکلات و چالش های 
اقتصادی و معیشتی که جامعه با آن دست به گریبان است، به دغدغه و مسئله 
اصلی نظام تصمیم گیری کشور تبدیل نشده و وقت و توان نهادهای تصمیم گیر 

در این زمینه بیشتر متوجه مسائل سیاسی و غیرمهم است. 
 این شرایط بدون تردید نه  تنها زمینه تشدید شرایط نابسامان اقتصادی و 
معیشتی و دشوار  شدن رفع ابرچالش های اقتصادی، محیط زیستی، جمعیتی و... 
می شود بلکه زمینه کاهش توانمندی و قدرت چانه زنی سیاسی و اقتصادی ایران 

در عرصه منطقه ای و بین المللی در سال های آینده خواهد شد.

مدیران جامعه باید کلاهشــان را 
بالاتر بگذارند وقتی می بینند شــرایط 
کسب درآمد و تأمین معیشت به حدی 
سخت شده است که مردم وقتی روزنه 
ای ولو دروغین می بینند، بدان امیدوار 
می شــوند، درست مانند تشنه ای که به 
سراب امید می بندد تا بلکه در حد یک 
بار رفع تشنگی، آبی به گلوی خشکش 

برساند ؛ حال آن که اگر آبی در بساط داشته باشد، به سمت هر سرابی نمی رود و 
"کوروش کمپانی ها" نمی توانند به مردمی که تشنه هستند، سراب بفروشند و در 
بروند. جاالب است بدانید قریب به اتفاق مالباختگان کوروش کمپانی، دهک های 

کم برخوردار بوده اند و ثروتمندان، نوعاً دم به تله اش ندادند.
ماجرای کوروش کمپانی را شــنیده اید؛ شــرکتی که گوشی های آیفون را 
۱2 تــا ۱6 میلیون تومان ارزان تر از بــازار، "پیش فروش" می کرد و بعد از جمع 
کردن صدها میلیارد تومان از مردم، مدیرانش متواری شدند و خریداران ماندند و 

رسیدهای کاغذی شان!
درباره  ابعاد حقوقی و اجتماعی این ماجرا بسیار نوشته اند ولی یک نکته غم 

انگیز، هنوز مغفول مانده است: کوتاه شدن سقف آرزوهای مردم ایران.
یعنی چه؟ یعنی مجموع شرایط اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی، مردمی را که 
در دل تمدن تاریخی ایران زندگی می کنند، به حدی تنزل داده که ســقف آمال و 

آرزوهایشان شده است پیش خرید گوشی با قیمتی ارزان تر از بازار.
شاید گفته شود که هر جای دنیا، ارزان تر بدهند، مردم  صف می کشند. کاملًا 
درست است اما نه "پیش خرید" که "خرید" می کنند )مانند خریدهای جمعه های 
سیاه پایان سال( ؛ اما معمولاً در یک اقتصاد سالم، هیچ کسی جرات نمی کند روی 
سقف کوتاه آرزوهای مردم، طرحی از کلاهبرداری بچیند و همان سقف کوتاه را 
بر سرشان خراب کند. مدیران جامعه باید کلاهشان را بالاتر بگذارند وقتی می بینند 
شــرایط کسب درآمد و تأمین معیشت به حدی سخت شده است که مردم وقتی 
روزنه ای ولو دروغین می بینند، بدان امیدوار می شوند، درست مانند تشنه ای که 
به سراب امید می بندد تا بلکه در حد یک بار رفع تشنگی،  آبی به گلوی خشکش 
برساند؛ حال آن که اگر آبی در بساط داشته باشد، به سمت هر سرابی نمی رود و 
"کوروش کمپانی ها" نمی توانند به مردمی که تشنه هستند، سراب بفروشند و در 
بروند. جاالب است بدانید قریب به اتفاق مالباختگان کوروش کمپانی، دهک های 

کم برخوردار بوده اند و ثروتمندان، نوعاً دم به تله اش ندادند.
مقصر اصلی ماجرای کوروش کمپانی و امثال آن، مدیران کشوری هستند که 
با عملکرد خود، سقف آرزوهای مردم شان را به سراب هایی در حد حقوق یک 

ماه یک کارمند معمولی، فروکاسته اند. زیاده عرضی نیست!

سرویس سیاسی - عضو حزب 
موتلفه اسلامی با اســتقبال از پویش 
انتخاباتــی خبرگــزاری مهر، گفت: 
باید نمایندگانــی را انتخاب کنیم که 
در حوزه ای که در گذشــته مسوولیت 
داشــتند، کارآمدی از خود نشان داده 

باشند.
»امیررضا واعظ آشــتیانی« عضو 
حزب موتلفه اســلامی با اشــاره به 
اهمیــت شایســته گزینی در مجلس 
دوازدهــم و نحوه هدایت مردم به این 

مهم در انتخابات اظهار کرد: ما دو رزومه از کاندیداها می توانیم داشته باشیم، اول 
اینکه یک کاندیدا دارای چه مشــخصه ای اســت و دوم آنکه این سوابق چقدر 
کارآمدی دارد؛ زیرا عده ای برای خودشــان رزومه ســازی می کنند و به عبارت 
دیگر، پســت و عنوانی را در مقاطع مختلف اشــغال کرده اند اما از کارآمدی در 

آن ها خبری نبوده است.
وی افزود: باید نمایندگانی را انتخاب کنیم که در حوزه ای که در گذشــته 
مسؤولیت داشتند، کارآمدی از خود نشان داده باشند و رضایت نسبی از عملکرد 
آن ها وجود داشته باشد.واعظ آشتیانی تصریح کرد: کاندیداها باید از زیاده گویی 
پرهیز و از شــعار به عمل رسیده باشــند، زیرا صرف دادن شعار بدون عملکرد 
مناســب، کارآمدی را زیر ســوال می برد. با وجود کارآمدی، بهره وری افزایش 
می یابد و در نتیجه در حوزه های مختلف اعم از سیاسی، اقتصادی، اجتماعی و 
فرهنگی کشور رو به رشد قرار می گیرد. فعال سیاسی اصولگرا تاکید کرد: رقم زدن 
اتفاقات خوب در کشور در گروی انتخاب افراد کارآمد است و باید از افراد باندباز 
و قبیله گرا، دوری کرد.وی ادامه داد: مجلس شورای اسلامی باید به گونه ای باشد 
که حتی اگر برخی نیروهای دولت ناکارآمد باشــند، نمایندگان بتوانند آن را به 
صراحت رد کنند و در نتیجه دولت در مسیر صحیح ریل گذاری قرار بگیرد؛ لازمه 

این امر آن است که از باند بازی و بی سوادی فاصله بگیریم.
وی افزود: در عین حال بایستی به سمت نمایندگانی برویم که تعهد به نظام، 
پیشرفت و دغدغه کارآمدی کشور را دارند و دل شان برای انقلاب اسلامی و مردم 
می تپد. در عین حال باید گفت ما نمایندگانی مانند مدرس ها و محمد خیابانی ها 
می خواهیم؛ نمایندگانی که استکبارستیز باشند و استقلال کشور برای آن ها مهم 

باشد و در عین حال از بدی ها و کجی ها و رانت ها پرهیز کنند.
واعظ آشــتیانی در ادامه با اشاره به پویش انتخاباتی خبرگزاری مهر تحت 
عنوان »با مهر انتخاب کنیم« گفت: به خبرگزاری مهر به خاطر راه اندازی پویش 
برای انتخابات ۱۱ اسفند تبریک می گویم زیرا کار پسندیده ای است. می توان از 

این پویش به عنوان طرح شفافیت اولی یاد کرد.

ســرویس سیاسی - دیوان محاسبات کشور به سازمان تامین اجتماعی به 
دلیل عدم استقرار حساب واحد با صدور درخواست وجه الکترونیکی و پرداخت 

مستقیم وجوه به ذینفع نهایی تذکر داد.
به گزارش اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل دیوان محاسبات کشور، 
این نهاد نظارتی بدلیل عدم اجرای بند ه تبصره بیســت قانون بودجه به سازمان 

تامین اجتماعی تذکر داد.
ســازمان تامین اجتماعی مکلف اســت به منظور شفافیت و پایداری مالی 
صندوق بازنشستگی نسبت به استقرار حساب واحد با صدور درخواست وجه 
الکترونیکی و پرداخت مســتقیم وجوه به ذینفع نهایی اقدام کند که با توجه به 
بررســی های بعمل آمده هیچگونه عملکردی در این خصوص توسط سازمان 

تامین اجتماعی انجام نشده است.

سرویس سیاسی - دبیر کل حزب اراده ملت گفت: هشتاد درصد مجلس 
یازدهم از یک لیست و جناح پا به بهارستان گذاشتند.

احمــد حکیمی پور دبیر کل حزب اراده ملــت درباره عملکرد مجلس 
یازدهم گفت: مجلس یازدهم ضعف های زیادی داشت و انتقادات بسیاری یه 

آن وارد است که یکی از آن ها یک دست بودن همه کرسی ها بود.
او گفت: بالای هشتاد درصد مجلس از یک لیست و جناح پا به بهارستان 
گذاشتند و به نظر می رسد که این آقایان بیشتر وعده های خود را عملی نکردند. 
صدای موافق و مخالف باید وجود داشــته باشد تا پویایی ایجاد شود و به نظر 
می رسد مجلس یازدهم چندان بر مشکلات مردم تمرکز نکرد و بیشتر درگیر 

حاشیه و دعوا های درون جناحی بود.
حکیمــی پور تاکید کرد :امیدوارم مردم بــا صندوق های رای قهر نکنند 
و آنچه که به صلاح کشــور اســت را انجام بدهند. یکی از معایب حال حاضر 
این است که کنشگران سیاسی تبدیل به تماشاچی شده اند، چرا که بزرگترین 
جشــنواره احزاب انتخابات است و بسیاری از آنان در صحنه انتخابات خالی 

است و لذا امیدواریم انتخابات در کشور رقابتی تر شود.

حکایت برنامه ریزی و بودجه  نویسی 
در ایران

»کوروش کمپانی« ها و سقف کوتاه 
آرزوهای مردمی که در دل تمدن تاریخی 

ایران زندگی می کنند!

واعظ آشتیانی:

نمایندگانی را باید انتخاب کنیم که 
»کارآمدی« داشته باشند

تذکر دیوان محاسبات به سازمان 
تامین اجتماعی برای عدم پرداخت 

مستقیم وجوه به ذینفع نهایی

دبیر کل حزب اراده ملت:

صدای موافق و مخالف باید وجود 
داشته باشد

علی احمدی نماینده ادوار مجلس و کارشناس مسائل سیاسی:

مجلس به یک کارخانه تولید قانون تبدیل 
شده است

سرویس سیاسی - یک فعال سیاسی اصولگرا 
گفــت: برای پی بردن به مهم ترین وظایف مجلس 
آینده، نخســت باید به آســیب شناســی برخی از 

روند های پیشین داشته باشیم.
دکتر علی احمدی در نمایشــگاه رســانه های 
ایران دربــاره انتخابات پیش روی اظهار داشــت: 
هم اکنون در نهاد مجلس، دو کاســتی جدی وجود 
دارد؛ نخست در مورد نمایندگان است و بعدی هم 
در مورد کلیت مجلس اســت. در مورد نمایندگان، 
فقدان نگاه ملی و یا حکمرانی در اغلب آنان، سبب 
شــده تا در توازن بین موضوعات و مسائل محلی با 
موضوعات و مســائل ملی؛ به نوعی نمایندگان به 
سمت مسائل محلی تمایل پیدا کنند؛ ضمن اینکه در 
مناسبات بین نمایندگان با وزرا، عموما به سطح نازل 
این مناســبات بسنده می شود که این امر هم محتاج 

تغییر است.
وی تاکیــد کــرد: در بعد کلیــت مجلس هم 
می بینیــم که مجلس در حال حاضر به یک کارخانه 
تولید قانون تبدیل شــده، بدون اینکه یک نقشه راه 

دقیق داشته باشد. 
به عبارت دیگر، قانون »شــیوه قانون نویسی« 
نداریــم. در نتیجه، در این کارخانــه تولید قانون، 
معمــولا بــا انبوهی از تولید قانون مواجه هســتیم  
که کیفیت آن ها پایین و هزینه آن ها بالاســت. علی 
احمدی در تشــریح بحثی کــه مطرح نمود، گفت: 
بســیاری از این قوانین فســاد زا هستند و یک حد 
یقف هم برای قانونگذاری نداریم و مشخص نیست 

تا کی باید اینگونه قانونگذاری کنیم. 
از ایــن منظــر، وقتی نگاه کنیــم، می بینیم که 
مجلــس یازدهــم قدم هایی را برای پاســخ به این 
کاستی ها برداشته، ولی کافی نبوده است.این عضو 
کمیسیون های مجمع تشخیص خاطرنشان کرد: در 
مهرماه ۱۳۹۸ مقام معظم رهبری سیاست های کلی 
نظــام قانونگذاری را ابلاغ فرمودند و قدم هایی هم 
در مجلس برداشــته شــد؛ بنابراین اگر بخواهیم از 
ایــن منظر نگاه کنیم بــه باید ها و نباید های مجلس 
دوازدهم؛ نکته اصلی این است که در قدم اول، یک 
نقشــه راهی برای متقن شدن  قوانین داشته باشیم. 
قانون »شــیوه قانون نویسی« یک نکته کلیدی برای 
مجلــس دوازدهم و یکی از باید های مهم برای این 
مجلس است و از جمله نباید ها تداوم وضع گذشته 
بــرای تکــرار روش فعلی در تعریــف و تصویب 
قانون اســت. انشــاءاالله بتوانیم، بعد قانون گذاری 
سیاست های کلی نظام قانونگذاری را، که در حقیقت 

حکمرانی به شیوه نرم افزاری است، تقویت کنیم.
علی احمــدی تصریح کــرد: در باید ها باید 
بتوانیم عنصر ماهوی قانون را، که در واقع سیاســت 
هاست، به عنصر شکلی قانون تبدیل کنیم که در واقع 
مصوبات مجلس اســت. از این جهت، نیازمند یک 
انسجام و برداشت و فهم مشترک بین سران سه قوه 
نسبت به سیاست های کلی نظام برای تبدیل آن ها به 

قانون گذاری هستیم؛ بنابراین، باید بتوانیم برای این 
فهم مشترک و انسجام در حکمرانی، چالش های بین 

قانونگذار و اجرا را برطرف کنیم.
ایــن کارشــناس حــوزه قانون نویســی و 
قانونگــذاری در مــورد چالش هــای پیش روی 
گفت: الان چهار چالــش کلیدی بین عرصه، اجرا 
و قانونگذاری وجــود دارد؛ یکی از این چالش ها، 
تفکیک بین قانون و آیین نامه اســت. ما مرزی بین 
قانــون و آیین نامه نداریم. گاهی به بهانه قانون وارد 
آیین نامه نوشــتن و جزییات می شویم و گاهی هم 
به بهانه آیین نامه نوشــتن در اصل قانونگذاری می 
کنیــم که در اینجا لازم اســت، مقامات صالح برای 
قانونگذاری بین این ها صلاحیت ها را تفکیک کنیم.
نکته دوم حدود صلاحیت محلی برای اصلاح 
لوایح دولت اســت. گاهی می بینیم که بهانه اصلاح 

لایحه دولت به کلی دگرگون می شود.
وی با طرح این ســوال که »حدود صلاحیت 
نمایندگان و مجلس بــرای اصلاح لوایح دولت تا 
کجاست؟« گفت: حدود صلاحیت نمایندگان است 
و برای اصلاح لوایح بودجه سالانه مشخص نیست، 
زیرا گاهی برخی لوایح بودجه دچار دگرگونی های 
اساســی می شــود و شــاهدیم چالش جدی بین 

قانونگذار و مجری وجود دارد.
چالــش بعدی انحــلال یا ادغام با تاســیس 
ســازمان های حکومتی اســت. ما در همه این ۴5 
سال، همواره شاهد هستیم که ساختار وزارتخانه ها 
و ســازمان های نهــادی ما دچار تغییر می شــود و 
هنوز تثبیت نشــده اســت؛ مثلا یک دولت تعداد 
وزارتخانه ها را به ۱۷ عدد می رساند و دولت بعدی 

آن را تغییر می دهد.  
وی به درســتی با تاکید بر تنقیح قوانین گفت: 

اگر بخواهم خلاصه تر کنم، به نظر می رســد، ما نیاز 
بــه تنقیــح قانون داریم. آن انــدازه که ما به تقویت 
نظارت نیــاز داریم در مجلس، به تصویب قانون و 
اضافه کــردن قانون نیاز نداریم. در مجلس یازدهم 
قدم های خوبی برای تنقیح قوانین برداشته شده، اما 
باید بتوانیم در یک بازه زمانی مشــخص، این تنقیح 

قوانین را انجام دهیم. 
این بازه خیلی طولانی شده و هنور بسیاری از 
قوانین تنقیح لازم صورت نگرفته اســت. این تنقیح 
قوانین از ۱۳۸۹ مطرح است و در سال ۱۳۹۸ به نوعی 
قانون اصلاح شــد، اما به هر حال همچنین در زمینه 
تنقیح قوانین ماندیم و زمان طولانی صرف شــده و 

تنقیح به پایان نرسیده است.
وی خاطرنشان کرد: در همان سیاست های کلی 
قانون گــذاری چندین اولویت برای قانون گذاری 
معین شده است؛ یکی از اولویت ها ضرورت قانون 
اســت و اولویت دیگر اجرای اصول اجرا نشده یا 
معطل مانده از قانون اساســی است. سوم مطالبات 
رهبری است در راستای سیاست های کلی نظام. ما 
در تبدیل سیاســت های کلی نظــام به مواد قانونی، 
همچنان یک عقب ماندگی بســیار جدی داریم؛ با 
وجودی که در سیاست های کلی نظام قانون گذاری 

این موضوع مورد توجه قرار گرفته است.
ایــن نماینــده مجلس هفتم در پایــان درباره 
تفاوت های بین مجلس ها خاطرنشــان کرد: طبعا 
هر مجلســی با مجلس پیشــین تفاوت هایی دارد؛ 
مثــلا بین مجلس یازدهم و دهم هم تفاوت هایی در 
زمینــه رویکرد نمایندگان و مطالباتی که نمایندگان 
بــه دنبالش بودند، وجــود دارد؛ اما اینکه چه مقدار 
موفق شــدند ملموس نیست، حال آنکه تفاوت در 

بعد تخصصی مشهود است.

ســرویس سیاسی - رئیس جمهور و رئیس شورایعالی انقلاب فرهنگی ماده 
واحده »تعیین مناسبت های جدید برای درج در متن و ضمیمه تقویم رسمی کشور« 

را برای اجرا ابلاغ کرد.
سید ابراهیم رئیسی ماده واحده »تعیین مناسبت های جدید برای درج در متن 
و ضمیمه تقویم رسمی کشور« که در هشتصد و نود و پنجمین جلسه شورایعالی 

انقلاب فرهنگی به تصویب رسید را برای اجرا ابلاغ کرد.
این ماده واحده »تعیین مناســبت های جدید« که بر اساس مصوبه جلسه ۴5۸ 
شورای معین شورایعالی انقلاب فرهنگی و بنا به پیشنهاد شورای فرهنگ عمومی به 
تصویب رسیده است، به وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و شورای فرهنگ عمومی 

کشور ابلاغ شد.
مناسبت های جدید برای درج در متن تقویم رسمی کشور:

- ۱۷ مرداد - سالروز شهادت محمود صارمی - روز خبرنگار
- ۸ مرداد - روز زنجان

- ۱۳ شهریور - سالروز زلزله فردوس در سال ۱۳۴۷- روز حرکت های جهادی 
و امداد مردمی

- ۱۷ دی - روز کرمان
- ۱ بهمن - روز بزرگداشت خاقانی شروانی
- ۱۴ ربیع الاول- روز سیستان و بلوچستان

الان ۴ چالش کلیدی بین عرصه، اجرا و قانونگذاری وجود دارد. یکی از این چالش ها، تفکیک بین قانون و آیین نامه است. ما مرزی بین قانون و آیین نامه 
نداریم. گاهی به بهانه قانون وارد آیین نامه نوشتن و جزییات می شویم و گاهی هم به بهانه آیین نامه نوشتن در اصل قانونگذاری می کنیم.

 

سرویس سیاســی - بی اعتمادی نسبت به 
نهادهای حکومتــی در حدود 5۰ تا 6۰ درصد، به 
رسانه ها اعم از صداوسیما، روزنامه ها و سایت ها و 
شبکه های مجازی داخلی و خارجی و ماهواره ها 

بین 6۰ تا ۷۰ درصد است.
مصطفــی معیــن در ســیزدهمین همایش 
ســلامت روان و رســانه با اشاره به برخی از نتایج 
طرح پیمایش ارزش ها و نگرش های ایرانیان )موج 
چهارم-آبان ۱۴۰2( هشدار داد: بر پایه آن پیمایش، 
بی اعتمادی در سطح عمومی به ۸۱ درصد می رسد. 
بی اعتمادی نسبت به نهادهای حکومتی در حدود 
5۰ تا 6۰ درصد، به رســانه ها اعم از صداوســیما، 
روزنامه ها و سایت ها و شبکه های مجازی داخلی 
و خارجی و ماهواره ها بین 6۰ تا ۷۰ درصد است. 

از نظــر میزان اعتماد به اصناف و اقشــار مختلف، 
پزشــکان، اســتادان و معلمان در راس هستند و 
سیاستمداران در پائین ترین سطح اعتماد عمومی 

قرار دارند.
مصطفــی معین برگــزاری ســیزدهمین 
همایش ســلامت روان و رســانه را نقطه عطفی 
در فرآیند ۱2 ســاله این همایش ها دانســت که به 
مســئله مهم و درهم تنیده "سلامت روان، امنیت و 
حقوق شــهروندی- از توهم تا واقعیت" در پنج 
میزگرد علمی با حضور اســتادان و پژوهشگران 
و صاحبنظران شــاخص مسائل اجتماعی خواهد 

پرداخت.
این همایش سالانه توسط کرسی یونسکو در 
آموزش سلامت )اکنون توسط موسسه نیکوکاری 
دکتر مجتبی معین( و انجمن روانپزشکان ایران، با 
همکاری چندین انجمن علمی و نهاد مدنی برگزار 
و با توجه به شیوع فزاینده و بار عظیم بیماری های 
روان و نقش رسانه ها در کمک به کنترل و کاهش آنها 
با عنوان "همایش ســلامت روان و رسانه" از سال 
۱۳۸۹ تاکنون برگزار شده است. در فرآیند گذشته 
موضوعاتــی چون انگ زدایی از اختلالات روانی، 
رسالت همگانی برای کنترل آنها، غفلت همگانی 
نسبت به اهمیت سلامت روان، سواد سلامت روان، 
مصرف بی رویه داروها، نقش رسانه ها در پیشگیری 
از اختلالات روانی در کودکان و نوجوانان، خشونت 
و سلامت روان، رابطه نابرابری و تبعیض و سلامت 
روان در میزگردهای مختلف بحث و تبادل نظر شده 

و انتشار یافته است. 
نقش سمن ها و رســانه ها در ارتقای 

سلامت روان
مصطفــی معین محور اصلی ســخنانش در 
افتتاحیه همایش ســیزدهم را به "نقش سمن ها و 
رسانه ها در ارتقای سلامت روان" اختصاص داد و 
ابتدا به اپیدمیولوژی و عوامل خطر در بروز و شیوع 
بیماری های روان و بار عظیمی که بر دوش بیماران 

و خانواده ها و جوامع می گذارد، اشاره کرد.
وی میانگین شــیوع جهانی این بیماری ها را 
در حــدود 5/۱2 درصد و در جوامع آســیب دیده 
بیش از 22 درصد اعلام کرد که متاسفانه شیوع آن 
در جامعه ایرانی روندی رو به افزایش داشــته و از 
میانگین جهانی به ویژه در کلان شهری مانند تهران 

بالاتر است. 
رئیس ســیزدهمین همایش سلامت روان و 
رسانه در ادامه، مبتلایان به یکی از اختلالات روانی 
در جهان را طبق گزارش سازمان جهانی بهداشت، 
در حدود ۹۷۰ میلیون تن و تلفات ســالانه آنها را 
هشــت میلیون برآورد کرد که در کشورهایی که با 
رکــود اقتصادی و فقر اقتصادی و فرهنگی مواجه 
هستند، بین 5/۱ تا سه برابر بیشتر شیوع دارد. ناتوانی 
ایجاد شــده به علت بیماری های روان برای افراد 
 DALY's مبتلا در هرســال،که بر پایه شاخص
اندازه گیری می شــود، در سال2۰۰۰ حدود ۹/۱6 
میلیون بوده که در ســال 2۰۱۹ بــه 6/2۰ میلیون 

افزایش یافته است.

مصطفی معین: 

سیاستمداران در پایین ترین سطح اعتماد عمومی قرار دارند

شش مناسبت  جدید به تقویم رسمی کشور اضافه شد

 حــدود صلاحیــت نماینــدگان اســت و بــرای اصلاح لوایــح بودجه ســالانه 
مشــخص نیســت، زیــرا گاهــی برخــی لوایــح بودجــه دچــار دگرگونی های 
اساســی می شــود و شــاهدیم چالش جدی بین قانونگذار و مجــری وجود دارد.

یادداشت سیاسی ...

علیرضا سلطانی 
استاد دانشگاه و کارشناس اقتصاد 
جعفر محمدی سیاسی بین الملل

فعال عرصه رسانه

یادداشت سیاسی ...


